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ولایتی:  دست ما 
برای پاسخ مناسب به 

آمریکایی ها بسته نیست
دکتــر علی اکبر ولایتــی، رییس مرکــز تحقیقات 
استراتژیک مجمع تشــخیص مصلحت نظام پس 
از ملاقات ناصرخان جانجوا، مشــاور امنیت ملی 
نخست وزیر پاکستان در جمع خبرنگاران و در پاسخ 
به این ســوال که به عنوان عضــو هیات نظارت بر 
برجام در قبال بدعهدی های انجام شــده در عمل 
به برجام اقدامی نخواهید کرد؟ گفت: این موضوع 
بستگی به مشــورت هایی دارد که در هیات انجام 

می شود.
ولایتی تاکید کرد: دســت ما در عمل متقابل بسته 
نیســت توقع ما از سایر اعضا 1+5 این است که به 

وظایف خود عمل کنند.
او ادامه داد: ما باید در روشن کردن وضعیت موجود 
در عرصــه بین المللــی در رابطــه بــا فریبکارهای 
آمریکایی ها در مســاله هســته ای تــلاش و دیگر 
اعضا 1+5 را از اقدامــات آمریکایی ها مطلع کنیم 
و آن هــا را وادار به انجام مســوولیت های خود در 

قبال برجام کنیم.
رییــس مرکــز تحقیقــات اســتراتژیک مجمــع با 
بیــان این کــه گاهــی برخــی از اعضــای هیأت 
1+5 مثــل روس هــا از فریبــکاری آمریکایی هــا 
ســخن گفته انــد، تصریــح کــرد:  آمریکایی هــا 
طــوری امــور را جلــوه می دهند و برخــی اعضا را 
فریــب می دهنــد کــه گویــی ایرانی ها به ســمت 
 اســتفاده غیرصلح آمیز از انرژی هســته ای پیش 

می روند.
وی ادامــه داد: با تمــام این اقدامات مشــخص 
شــد کــه آمریکایی ها فریبــکاری کردنــد و حتی 
برخی اعضــای 1+5 نیز به ایــن فریبکاری آن ها 

پی برده اند.
ولایتی بــا این که ایــران باید برای روشــن کردن 
فریبــکاری آمریکایی هــا در صحنــه بین المللــی 
اقدامات لازم را انجام دهد افزود: ما در راســتای 
حل مســأله هسته ای گام بر می داریم و سایرین را 
گاه می کنیم و اعضای 1+5 هم باید به  نیز از این آ

وعده های خود عمل کنند.
او در پاســخ به سوال ایســنا مبنی بر این که برخی 
عربســتان را مقصــر تغییــر برخی سیاســت های 
پاکســتان در قبال ایران می دانند گفت: پاکستان 
در موارد مختلفی برخلاف خواسته های عربستان 
عمــل کرده اســت و بــه خواســت آن هــا جواب 
منفــی داده اســت. بــرای مثــال پــس از آن که 
عربســتان بــه پاکســتان گفت کــه باید بــه یمن 
نیــرو اعــزام کند پاکســتان در اقدامی شــجاعانه 
 با ایــن درخواســت مخالفت کــرد و به یمــن نیرو 

اعزام نکرد.
اســتراتژیک مجمــع  تحقیقــات  رییــس مرکــز 
تشــخیص مصلحــت نظــام هم چنین در پاســخ 
به ســوال دیگر ایســنا در رابطه تحولات کشــمیر 
تاکیــد کــرد: ایــن تبلیغــات سعودی هاســت که 
 در کشــمیر تنهــا علیه شــیعیان اقداماتــی انجام 

می شود. 
برخــلاف تبلیغات ســعودی ها بایــد بگویم که در 
کشمیر برخی افراطی ها دست به اقداماتی ظالمانه 
می زننــد و هیچ مدرکی دال بر ایــن که اقدامی به 
طور خاص علیه شــیعیان در کشــمیر انجام شده 

باشد در دست نیست.
ولایتی در پایان تاکید کرد:  حقوق مسلمانان نه تنها 
در کشمیر بلکه در سراسر جهان باید رعایت شود و 
نباید با تبلیغات بیــن مذاهب مختلف تفرقه افکنی 

انجام گیرد.

جدال بر سر ماهواره
 در روزی که فرمانده بسیج در مراسم امحای 100 هزار دستگاه گیرنده ماهواره حضور داشت 

وزیر ارشاد از لزوم تغییر قانون ممنوعیت ماهواره سخن گفت

سال 73 بود که مجلس قانونی را در ممنوعیت استفاده از ماهواره تصویب کرد 
و در تمام این بیســت و چند سال حاکمیت تمام تلاش خود را برای اجرای این 
قانون به کار گرفت. از عملیات های ضربتی جمع آوری دیش ها و رســیورها تا 
طرح های تنبیهی و تشویقی مختلف. طرح هایی که جملگی شکست خوردند 
و  آنچه در عمل شــاهد آنیم، گسترش روزافزون دیش های ماهواره ای است. 
امــا دیگر نه فقط روی پشــت بام هــا و بالکن های خانه هــا در تهران و کلان 
شــهرهایی که فرهنگشــان با بقیه کشور فرق دارد، بلکه در روستاها و حتی در 
چادرهای عشــایر. حالا آمارها می گویند 70درصد مردم از ماهواره اســتفاده 
مــی کنند و این یعنی 70درصد مردم بی اعتتا به قانون ممنوعیت اســتفاده از 
ماهواره هســتند و گویا انجام کاری خلاف قانون برایشان مسئله ای نیست. به 
بیان دیگر قبح قانون شکنی در این خصوص ریخته شده است. موضوعی که 
باتوجه به شکســت ممانعت از استفاده از ماهواره، به نظر می رسد تنها راه حل 
آن تغییر قانون باشد.  هرچند این مسئله تاکنون بارها از سوی جامعه شناسان 
و حقوقدانان مطرح شــده بود، اما این بار این وزیر فرهنگ و ارشــاد بود که با 
سخنانش در این خصوص، بحث تغییر قانون ممنوعیت استفاده از ماهواره را 
بار دیگر داغ کرد. هرچند مخالفت ها همچنان در سطح بالایی در جریان است. 
عملیات امحای 100 هزار ماهواره در روز گذشته از سوی بسیج و سخنان سردار 
نقدی در این خصوص نشــان از آن دارد که منتقدان قانون ممنوعیت استفاده 

از ماهواره احتمالا راه طولانی و سختی را برای تغییر قانون پیش رو دارند. 

لزوم تغییر قانونی که باعث ریخته شدن قبح قانون گریزی شد
وزیر فرهنگ چند روز پیش در سخنانی درباره اصلاح قانون استفاده از ماهواره 
گفــت: بخش قابل توجهی از مردم از ماهواره اســتفاده می کنند و بر اســاس 
قانون، متخلف به شــمار می آینــد. بهترین کار در این زمینــه، اصلاح قانون 

استفاده از ماهواره است.
علــی جنتی با بیان اینکه تعــداد قابل توجهی از مردم در حال حاضر از ماهواره 
اســتفاده می کنند، گفت: از ســال 73 با قانونی که تصویب شــد در این زمینه 
معذوریت قانونی وجود دارد و باید با متخلفان برخورد شود. بنابراین بخش قابل 
توجهی از مردم در این زمینه متخلف از قانون به حساب می آیند. بهترین کار، 
اصلاح قانون است. ماهواره هم مثل دیگر پدیده های نوین جهان که در ابتدا 

برای ما عادی نبود و کم کم عادی شد، باید پذیرفته شود.
وی افزود: باید بپذیریم که این وسیله هم نکات مثبت و هم نکات منفی دارد و 
می توان از آن استفاده صحیح یا نادرست کرد. باید به سمتی برویم که فرزندانمان 
در خانواده و مدارس از همان کودکی در این زمینه تربیت شوند و فرهنگ سازی 

برای استفاده از ماهواره صورت بگیرد.

پس از آن ســخنگوی وزارت ارشاد نیز در این خصوص با اشاره به آمار استفاده 
70 درصدی از شــبکه های ماهواره ای در کشــور گفت: قانون منع استفاده از 
ماهواره مربوط به دو دهه پیش است و اجرایی شدن آن تنها به دستگاه فرهنگی 
ربطی ندارد، اما اگر چنین نگرانی از ســوی مسئولان نظام وجود داشته باشد، 

نیاز به اصلاح قانون و اقدامات دیگری هستیم.
محمد علی وکیلی عضو کمیســیون فرهنگی مجلس نیز از آســیب های این 
مسئله سخن می گوید. وکیلی درباره لزوم به روز کردن قانون ممنوعیت ماهواره 
گفت: مطابق آمارها بیش از 70 درصد مردم مخاطب ماهواره هستند و برخی، 
حتی شــبکه های داخلی را نیز از طریق ماهواره می بینند لذا قانون ممنوعیت 

ماهواره نیازمند بازنگری است.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای 
اسلامی با اشاره به اینکه خواه  ناخواه بازنگری قانون ممنوعیت ماهواره ضرورت 
دارد، اظهار کرد: اگر این کار صورت نگیرد، عملًا طوری قانون گذاری شده که 
بیش از 70 درصد مردم تخلف و قانون ستیزی می کنند و این امر باعث ریختن 

قبح قانون گریزی می شود.
محمد کاظمی عضو کمیسیون حقوقی در این خصوص گفت: من بر این باورم 
که ممنوعیت و برخورد انتظامی با مسأله ماهواره، نه تنها نتیجه مثبت نداشته، 
بلکه نتیجه عکس نیز داده است؛ حتی زمانی که نیروی انتظامی اقدام به جمع 
آوری ماهواره می کند، بلافاصه بیشــتر کسانی که دستگاه های گیرنده آن ها 
جمع آوری می شود، دوباره آن را نصب می کنند؛ به عبارت دیگر، در حال حاضر 
نیروی انتظامی وسیله ای برای ارتزاق کاسبکاران نصب ماهواره شده است. 

وی افزود: به هر حال، گویا زمان آن رسیده تا برای این اظهارات وزیرفرهنگ، 
بابی را باز کنیم. زمان آن رسیده که فکری برای این موضوع داشته باشیم تا هم 
استفاده از این وسیله از جرم بودن خارج شود و هم اینکه برنامه های فرهنگی 

و قابل عرضه جمهوری اسلامی در دنیا آسان تر انجام گیرد.
همچنین احمد مازنی از اعضای فراکسیون امید و کمیسیون فرهنگی مجلس، 
در ارتباط با محدودیت هایی که زمانی بر دستگاه های ویدیو و امروز بر ماهواره ها 
ایجاد می شــود، گفت: ما یک زمانی استفاده از ویدیو را محدود می کردیم اما 
امروز خودمان به این محدودیت می خندیم در حالی که اکنون نیز شبکه های 
ماهواره ای را محدود کرده ایم که مردم می توانند با یک گوشــی موبایل و بدون 

محدودیت تمامی شبکه ها را در اختیار داشته باشند.

ماهواره ها بنیان خانواده ها را سست کرده اند
روز گذشته مراسم امحای 100 هزار دستگاه گیرنده ماهواره، باحضور جمعی 
زا خانواده های داوطلب اهدای ماهواره جهت امحا برگزار شــد، ماهواره هایی 

که داوطلبانه از طرف افراد اهدا شده بود. 
ســردار محمدرضــا نقدی در این مراســم گفــت: جمع آوری ایــن گیرنده ها، 
نتیجــه بخشــی از کارهایی اســت که بــا برنامــه اقناعی انجام شــده و مردم 
داوطلبانه مشــارکت کردند. وی ادامه داد: طبــق آمارها بیش از یک میلیون 
نفردســتگاه گیرنده امــواج ماهواره هــای خــود را تحویل داده اند که نشــان 
 می دهــد این طــرح، حرکتی مردمی و ملی برای صیانــت از فرهنگ و امنیت 

جامعه است.
 رئیس ســازمان بسیج مستضعفین با اشاره به تاثیرات شبکه های ماهواره ای، 
افزود:  ما باید با مردم صادق باشیم؛  واقعیت این است که شبکه های ماهواره ای 
غالباً مفسده انگیز هستند و اخلاق و فرهنگ جامعه را به انحراف می کشانند.

 نقــدی با اشــاره به اظهار نظر اخیــر برخی مقامات دربــاره بازنگری در قانون 
ماهواره گفت: دســتاورد اصلی این شــبکه ها افزایش طلاق، اعتیاد و ناامنی 
جامعه است و کسی که در مسند کار فرهنگی قرار می گیرد باید با مردم صادق 
باشــد، نه این که ببیند مردم چه دوســت دارند و بدون در نظر گرفتن تبعات و 

مضراتش همان را اظهار کند.
 وی افزود: اگر کسی آمار دقیقی در خصوص تاثیرات ماهواره بر ارتقا و تحکیم 
خانواده ها یا روابط ســالم کــودکان دارد اعلام کنند تا ما هــم بدانیم اما طبق 
آمار، اغلب این شبکه ها نه تنها بنیان خانواده را سست می کنند بلکه در فرایند 
تحصیل فرزندان خانواده، اختلال ایجاد کرده و اغلب نظر ســنجی ها نشــان 
می دهد کودکانی که تحت تاثیر ماهواره هســتند در محیط تحصیلی و خانواده 

رفتاری غیر مودبانه دارند.
وی افزود: ما مسئولان نباید سر مردم کلاه بگذاریم و به خاطر اینکه خودمان 
را خــوب جلوه دهیم ابزار مفســده انگیز را در جامعه ترویج کنیم تا دوباره مردم 
به ما رای دهند؛ صداقت و راســت گویی در برخورد بــا مردم مهمترین وظیفه 
یک مســئول است و نتیجه رعایت این وظیفه در بسیج این بوده که نتیجه اش 
بــه حضور و مشــارکت مردم در امحا و نابودی این تعــداد گیرنده های ماهواره 

انجامیده است.
حجت الاسلام احمد سالک نماینده مردم اصفهان و عضو کمیسیون فرهنگی 
مجلس شــورای اســلامی نیز با بیان اینکه به راحتی نمی تــوان از لغو قانون 
ممنوعیت اســتفاده از ماهواره صحبت کرد گفت: باید کار کارشناسی دقیقی 
روی این مقوله انجام شود و صرف اینکه وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی بگویند 
"70 درصد مردم ماهواره دارند پس باید این قانون لغو شود"، دلیلی برای لغو این 
قانون نمی شــود. وی در پایان اظهار کرد: ما نباید در برابر گسترش اقدامات و 
فعالیت هایی که منجر به از بین بردن پایگاه اصلی جامعه یعنی خانواده اســت 

تسلیم شویم.

امنیت امروز کشور تصادفی نیست
معاون امنیتی انتظامی وزیر کشور گفت: رویکرد وزارت کشور در تأمین امنیت مبتنی بر مدیریت پدیده های سیاسی اجتماعی و بسترهای بروز و ظهور ناامنی است تا از وقایع و بحران های امنیتی جلوگیری 
شود. حسین ذوالفقاری در همایش مشاوران امور روحانیت استانداری های سراسر کشور اظهار کرد: هرگاه آسیب های داخلی یک کشور اعم از اجتماعی، اقتصادی ، سیاسی و ... به طور نامتعارفی افزایش 
یابد و از طرفی تهدیدات خارجی نیز بالفعل و عملیاتی گردد و آن کشــور نتواند پاســخگوی تهدیدات خارجی باشــد و توان کنترل نداشــته باشــد ، پدیده ناامنی در جامعه رخ خواهد داد که نمونه هایی از این نوع 
ناامنی را در برخی کشورها شاهد هستیم . معاون وزیر کشور همچنین گفت: در حوزه تهدیدات خارجی نیز کشور ما با دشمنی های مستمر و خباثت گونه برخی قدرت های بزرگ ، رژیم صهیونیستی و 
برخی دولت های مرتجع و معاند منطقه ای و گروهک های متعدد تروریستی در پیرامون کشور مواجه است که در سال های اخیر تلاش های زیادی را برای ایجاد ناامنی در کشور و درونی سازی 
آن بعمل آورده ولی موفق نشــده اند. دبیر شــورای امنیت کشــور عنوان کرد: امنیت امروز کشورمان تصادفی نیســت بلکه عوامل متعددی در تولید این امنیت در شرایط کنونی که اکثر نقاط 

مختلف جهان گرفتار اقدامات تروریستی است ، نقش دارند .

سیاسی
دوشــنبه 4 مــرداد مــاه 1395

خاطره روز

روایت محسن رضایی از پذیرش قطعنامه 598
دبیر مجمع تشــخیص مصلحت نظام در صفحه شــخصی اینســتاگرام خود چگونگی پذیرش قطع نامه 598 توسط 

صدام را روایت کرده است.
محســن رضایی در این یادداشــت نوشته است:  ایران قطع نامه 598 را پذیرفته بود اما صدام زیر بار نرفت و یک هفته 

بعد به خرمشهر حمله کرد و شهر در محاصره قرار گرفت.
دبیر مجمع تشــخیص مصلحت نظام با بیان اینکه با یاری خداوند متعال و همت رزمندگان اسلام پس از 48 ساعت 

نبرد طاقت فرســا، محاصره شکســته شد و دیگر بار شهر در واپسین روزهای جنگ آزاد شد نوشته است: ناگهان خبر رسید که ارتش صدام با کمک 
منافقین از غرب ایران وارد شده و به سوی کرمانشاه در حال حرکت است.

فرمانده سپاه در دوران دفاع مقدس در ادامه با اشاره به اینکه بی درنگ با بالگرد از جبهه جنوب به اسلام آباد غرب آمدم و مشاهده کردم که منافقین 
با حمایت بمب افکن های ارتش صدام از اسلام آباد عبور کرده و به سمت کرمانشاه رفته اند افزوده است: سرداران کوثری و فضلی را مامور کردم که 
عقبه آن ها را ببندند. از ســمت کرمانشــاه هم شهید همدانی و شهید صیاد شیرازی کمک کردند و سرانجام قریب 2 هزار نفر از منافقین در محاصره 
رزمندگان قرار گرفتند و فردای آن روز بود که صدام رســما پذیرش قطع نامه را اعلام کرد. بنابراین گلوله مقاومت، مذاکره و جنگ را به نتیجه رســاند، 

نه تسلیم شدن.

پیگیری روز

زنجانی هیچ سرمایه ای در تاجیکستان ندارد
مســؤلان بانک مرکزي تاجیکســتان بار دیگر اعلام کردند بابــک زنجاني، بدهکار بزرگ نفتي، در این کشــور هیج 
ســرمایه اي ندارد. به گزارش پرس تی وی جمشــید نور محمدزاده، رئیس بانک مرکزي تاجیکستان، در یک نشست 
خبري گفت: »اگر وجود چنین مبلغي در تاجیکســتان واقعیت داشــت، اقتصاد این کشور دچار رکود نمي شد و ارزش 
ساماني )واحد پول ملي تاجیکستان( تا این حد پایین نمي آمد.« رئیس بانک مرکزي تاجیکستان ادامه داد: »تاکنون 
ایران هیج مدرک معتبري دال بر وجود ســرمایه هاي بابک زنجاني در تاجیکســتان ارائه نکرده است.« وي افزود اگر 
ایران در این زمینه سند و مدرکي ارائه کند، حتما مورد بررسي قرار خواهد گرفت. در دو سال گذشته و همزمان با آغاز 

محاکمه زنجاني در ایران، بحث درباره سرمایه هاي وي در تاجیکستان نیز مطرح بوده است؛ اگرچه مقامات دوشنبه تاکنون این موضوع را رد کرده اند.
 مدیر امور حقوقي شــرکت ملي نفت ایران روز شــنبه گفت: »مجموعه صنعت نفت همچنان پیگیر وصول مطالبات خود از بابک زنجاني اســت و به 
این منظور با بانک هایي از چین و تاجیکستان در مکاتبه ایم.« علي اکبر ماهرخ زاد با بیان این مطلب افزود: »با وجود تحقق پیدا نکردن وعده هاي 
مکرر بدهکار بزرگ نفتي طي دو ســال و نیم گذشــته و با وجود پیگیري هاي فراوان، همچنان ناامید نشــده ایم و از هیچ تلاشــي براي وصول طلب 
شرکت ملي نفت ایران دریغ نمي کنیم.« وي با بیان این که متهم، پیشنهاد پرداخت بدهي خود را از طریق بانکي در چین و به واسطه بانک هایي در 
تاجیکســتان ارائه داده اســت، تصریح کرد: »کارشناسان و نمایندگاني از صنعت نفت، پیگیر این موضوع هستند.« بابک زنجاني به همراه دو متهم 

دیگر پرونده نفتي، اواخر پارسال با حکم دادگاه بدوي، مفسد في الارض شناخته شده و به اعدام محکوم شدند.


